
 
 

ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ ACADÈMICA DE LA FACULTAT DE BIOLOGIA   

  

Dia: 27 de setembre de 2024  

Aula A15  

Hora: 10h 

Sessió híbrida  

Enllaç per els que no puguin assistir presencialment: 

https://teams.microsoft.com/l/meetup-

join/19%3ameeting_YzJlOWYwMjQtYzFkMS00Yzc3LWJhNTAtM2I2NjYwMjY4ZmM4%

40thread.v2/0?context=%7b%22Tid%22%3a%22a2313cab-b1c3-4f3a-bb11-

2157447ddbb4%22%2c%22Oid%22%3a%22dcaf1000-c8e3-41b3-bd94-

e811b0324ca8%22%7d 
 

Ordre del dia:  

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la comissió anterior (10 juliol 2024) 

2. Relleu de la secretària de la comissió 

3. Informe del president de la comissió 
4. Aprovació, si s’escau, de la modificació proposada en el document “Directrius aavaluacions i 

qualificacions de la Facultat de Biologia” 

5. Afers de tràmit 

6. Torn obert de paraules  

  

Assistents presencials: Carles Balsalobre, José Manuel Blanco, Ferran Burgaya, Marta Camps, Joan 

Carles Ferrer, Anna Gumà, Ester Lozano, Cristina Madrid, Albert Martínez, Francesc Oliva, Teresa 
Pagès, Ignasi Ramírez, José Antonio Fernández (en substitució de Xavier Remesar), Núria Roca (en 

substitució de Teresa Sauras), Jordi Urmeneta. 

Assistents en línia: Antoni Arcas, Sílvia Busquets, Esther Esteban, Araceli Rosa. 

Assistents convidades: Magda Grifoll (vicedegana de qualitat, innovació i professionalització). 

Es disculpen: Laura Baldó, Dolors López, Marta Morey, Joan Lluis Riera  

  

 

1. Aprovació si s’escau, de l’acta anterior  

S’aprova l’acta anterior 
 

 

2. Relleu de la secretària de la comissió 

La Dra. Teresa Pagès deixa la secretaria d’aquesta comissió per jubilació. La comissió agraeix 

moltíssim l’enorme i acurada feina que ha realitzat en aquests anys, les seves aportacions en 

concordança amb la seva experiència i el tarannà amable i cordial que sempre ha tingut amb el 

president de la comissió i amb els seus membres.  
 

Es proposa que la seva substituta sigui la Dra. Cristina Madrid. S’aprova la proposta 

 
D’altra banda, es comunica que la Dra. Laura Baldo substituirà a la Dra. Núria Bonada com a 

representant de la secció d’Ecologia; el Dr. José Antonio Fernández substituirà al Dr. Xavier 

Remesar com a representant de la secció de Nutrició; i la Dra. Josefina Blasco substituirà a la Dra. 

Teresa Pagès com a representant de la secció de Fisiologia. 
  

 



 
 

3. Informe del president de la Comissió 

El vicedegà, Dr. Albert Martínez, passa a comentar detalladament els punts del document enviat 
prèviament als membres de la Comissió. 

 

3.1. Informe de vicerectorat en la comissió acadèmica de consell de govern del 18 de setembre de 

2024  

S’adjunta l’informe de vicerectorat (annex 1) per a que tot el PDI de la facultat en tingui accés. 
Punts destacats: 

 

3.1.1. S’ha presentat els resultats de l’enquesta sobre les metodologies docents a la UB.  

 

 

 
 

 

 
 
El resultat d’aquestes enquestes posa de manifest que l’alumnat prefereix metodologies com 

aprenentatge basat en problemes i estudis de casos encara que estan força satisfets sobre les 

https://diposit.ub.edu/dspace/bitstream/2445/213365/5/InformeMetodologiesDocentsDiposit.pdf


 
 

metodologies emprades. D’altra banda, les figures 47 i 48 ens constaten que hi ha més del 10% 
de l’alumnat amb condicions alterades per a l’aprenentatge 

 

3.1.2. S’ha presentat el Model acadèmic i docent de la Universitat de Barcelona aprovat en 
Consell de Govern de data 17/07/2024 (adjuntat al final del document de l’informe de 

vicerectorat). 

 
3.1.3. AQU està treballant per a l’elaboració dels nous criteris d’acreditació, d’acord amb els 

canvis que hi ha hagut en el programa ACADEMIA d’ANECA. La comissió que ho treballa té 

en compte l’Acord de la CPDU sobre aquest tema de 11 de juny de 2024. Un element rellevant 

és la proporció dels mèrits docents en l’avaluació global del professor. La CPDU va proposar 
que el pes percentual de la docència en el conjunt dels mèrits avaluats fos del 40%. Aquesta 

dimensió s’ha de superar obligatòriament per poder tenir l’acreditació. Ja s’ha penjat el 

document en audiència pública per a que la comunitat pugui fer les esmenes. 
 

3.1.4. A partir del 2025, el VRPD obrirà una única finestra per a les convocatòries habituals 

(RIMDA-PMD, RIMDA-PID, RIMDA-Digitalització, RIMDA-RSU) que tindrà lloc entre els 

mesos de febrer i març, per tal de facilitar al màxim la gestió i justificació econòmica dels 
projectes. 

 

3.1.5. Microcredencials: cursos amb un màxim de 15 ECTS. La UB rebrà 1,8 milions al llarg 
de 2,5 anys (25-26 darrer any). S’han de realitzar 2100 titulacions de microcredencials. Estan 

discutint el finançament: 70% per la docència. Estan redactant un document guia. El 8 d’octubre 

vindrà el vicerector Màrius Domínguez a la facultat. 

Es pregunta si el finançament durarà en els anys i el vicedegà respon que és el que s’espera però 

que ho preguntarà al Dr. Domínguez. 

 

3.1.6. Assignatures transversals: en la propera acadèmica de CG (19 de novembre), s’aprovarà 
el catàleg. Per tant, si volem fer propostes, haurà ser abans d’aquesta data. 

 

3.1.7. Presentaran el resultat d’una enquesta institucional sobre la satisfacció sobre les 

TFG/TFM i les tutoritzacions rebudes. L’única dada que tenim, pel moment, és que, en el global 

de la UB:  
 Satisfacció TFG 7,58; Satisfacció tutoria TFG 7,87 

 Satisfacció TFM 7,61; Satisfacció tutoria TFM 8,10 

 

3.2. Distinció Albert Cornet a l’excel.lència docent del Consell Social de la UB 2024 

EL guanyador d’aquesta edició ha estat el Dr. Javier Casado. La facultat i aquesta comissió li 
dona l’enhorabona. 

 

3.3. Canvis en la normativa de les avaluacions de la facultat 

Tal i com vàrem proposar en la comissió acadèmica anterior, presentem una proposta de canvis 

en les Directrius avaluacions i qualificacions de la Facultat de Biologia (punt 7 del document), 
que fan referència al plagi en tasques avaluables. En l’annex 2 s’ha marcat en vermell el text 

que es vol canviar per tal d’adaptar-ho al que diu la normativa UB. Es farà discussió i, si s’escau, 

s’aprovarà al punt 4 de l’ordre del dia. 

El Dr. Blanco pregunta si el frau en una activitat avaluable també podria representar un 0 en 

l’assignatura, de la mateixa manera que és el plagi. Es contesta que és normativa UB però que 

es pot elevar a vicerectorat perquè es pugui considerar. 

 

3.4. Alumnes de nou accés als graus de la facultat 

Com cada any, tenim bastant més alumnes que entren a primer del que nosaltres demanem. Ens 
han facilitat aquest quadre: 

 

https://www.aqu.cat/Coneix-AQU/Que-fem/Actualitat/noticies/AQU-Catalunya-obre-una-consulta-publica-sobre-els-nous-criteris-d-acreditacio-de-professorat-agregat-i-catedratic


 
 

Ens atribueixen un 20% més de matrícules del que demanem, amb els problemes organitzatius 
(grups de pràctiques, laboratoris, sortides de camp) que comporta. Ens hem queixat (com cada 

any) i hem demanat que, en els nostres graus no torni a passar. Ens demanen quina és la taxa 

d’alumnes que finalment no es matriculen. 

La Dra. Roca comenta que, en Ciències Ambientals, ja va bé que pugin una mica l’entrada 
perquè, a segon, hi ha una davallada d’alumnes. 

 

3.5. Assignatures BIPS 

Per al curs 2024-25, tenim 6 assignatures BIP: 

BIP : Understanding complex diseases: genes, environment, and 

phenotypes  

Dra. Maria Esther Esteban 

BIP : Environmental Remote Sensing  Dr. Shawn Carlisle Kefauver  
BIP : Redox Biology in Health and Disease  Dra. Teresa Carbonell 

BIP in Neurogenetics  Dra. Noelia Fernández 

BIP: A Practical CRISPR Course 
BIP en organoides humans: sistemes model per a biologia humana 

i biomedicina  

 

Dr. Marc Valls 
Dra. Ana Sevilla 

  

Per al curs 2025-26, la comissió acadèmica de consell de govern del 8 de setembre va aprovar 

les següents assignatures BIPs (la Facultat de Biologia impartirà 6 de les 7 proposades per a tota 
la UB: 

BIP : Understanding complex diseases: genes, environment, 

and phenotypes  

Dra. Maria Esther Esteban  Biologia  

BIP : Explorant la biodiversitat animal marina del mediterani 

i els seus reptes de conservació  

Dr. Josep Manuel Gazo Biologia  

BIP : Environmental Remote Sensing  Dr. Shawn Carlisle Kefauver  Biologia  

BIP : Redox Biology in Health and Disease  Dra. Teresa Carbonell   Biologia  
BIP in Neurogenetics  Dra. Noelia Fernández  Biologia  

BIP: Mediterranean Studies, Centuries XIII-XVIII (Bachelor: 

Geography and History  

Dra. Ida Mauro  Geografia 

i Història  
BIP: A Practical CRISPR Course  Dr. Marc Valls Biologia  

Si algú vol proposar alguna altra assignatura pel 2025-26, ho hauria de sol·licitar a la Dra. Marta 

Camps abans del novembre de 2024. 

 

3.6. Grups de pràctiques de laboratori 

Es recorda que la confecció dels grups de pràctiques de laboratori ha de complir la normativa 

UB i ajustar-se a la forquilla 10-20. Per tant, el mínim d’alumnes per grup ha de ser 10/professor 

i, si pot ser, 12/professor. Aquell grup que sigui inferior a 8 hauria de ser anul·lat i repartir els 
alumnes en altres grups. 

 

3.7. Alumnes amb dèficits que han de fer el Pràcticum i el TFG 

Des de coordinació de TFGs, es demana als caps d’estudis que informin sobre aquells alumnes 

que tinguin algun tipus de dèficit adjuntant l’informe SAE) per poder dirigir-los cap a projectes 

de recerca que siguin adequats a les seves circumstàncies. 



 
 

S’acorda que els Caps d’Estudis informaran dels casos especials comunicats pel SAE tant als 
coordinadors de les assignatures (el que s’està fent ara), com als coordinadors de pràcticums i 

TFG, i al tutor/a PAT corresponent. 

 

3.8. Adaptacions RD822 

En aquests mesos, els ensenyaments detallats a sota estan introduint les memòries dels seus 

ensenyaments en l’aplicatiu del Ministerio per a estar adaptats al RD822: 

 Grau de Ciències Ambientals 

 Grau de Ciències Biomèdiques 

 MU en Antropologia Biològica 

 MU en Fisiologia Integrativa 

 MU en Microbiologia Avançada 

Pel juny del 2025 es presentaran les adaptacions del següents ensenyaments: 

 sol.licitud  implementació 

G BIOQUÍMICA juny-25 MS 26-27     

G BIOTECNOLOGIA juny-25 

MS 

(RV?) 26-27 

27-

28?   

M AQÜICULTURA juny-25 

MS 

(RV?) 26-27 27-28?   

M GENÈTICA I GENÒMICA juny-25 RV   

27-

28   

 
Pel juny del 2026 es presentaran les adaptacions dels següents ensenyaments: 

 sol.licitud  implementació 

M AGROBIOLOGIA 

AMBIENTAL juny-26 MS   27-28   

M NEUROCIÈNCIES juny-26 MS   27-28   

G BIOLOGIA juny-26 MS   27-28   

M BIODIVERSITAT juny-26 MS   27-28   

M ECOLOGIA, 

RESTAURACIÓ I GESTIÓ juny-26 MS   27-28   

M OCEANOGRAFIA I 

GESTIÓ MEDI MARI juny-26 MS/(RV?)   27-28 28-29? 

 

Des de la UB s’insisteix que els ensenyaments han de tenir una ràtio d’optativitat (crèdits 
d’optativitat que han de cursar els estudiants respecte els que s’ofereixen) ajustada al que 

vicerectorat proposa. La situació actual, segons vicerectorat, és la següent: 

Compleixen la ràtio: Biologia, Bioquímica, MU Agrobiologia biològica, MU Antropologia 
Biològica, MU en Ecologia, Gestió i Restauració del medi natural, MU en Fisiologia integrativa, 

MU en Genètica i Genòmica i MU en Microbiologia Avançada. 

No compleixen la ràtio: Biotecnologia, Ciències Ambientals, Ciències Biomèdiques, MU en 

Aqüicultura, MU en Biodiversitat, MU en Neurociències, MU en Oceanografia i Gestió del 

Medi Marí. 

S’ha d’aprofitar les adaptacions al RD per ajustar.-se millor a aquesta ràtio. 

 

3.9. Canvis de coordinació 

S’informa dels següents canvis en les coordinacions dels ensenyaments. Aquests canvis tenen 

l’aprovació dels Caps de Departament corresponents: 

MU Fisiologia Integrativa: La Dra. Teresa Pagès deixa la coordinació (30 de setembre) i se’n 

farà càrrec la Dra. Carbonell (70%) i el Dr. Toni Ibarz (30%). 



 
 

MU Oceanografia i gestió del medi marí: El Dr. Lluís Cardona deixa la coordinació (30 de 
setembre, 70%) i se’n farà càrrec el Dr. Andrea Gori (70%) amb la col·laboració de la Dra. 

Cristina Linares desgravació GECA). 

 

3.10. Aparell d’aigua destil.lada 

La Secció de Genètica dona un aparell d’aigua destil·lada. Després que cap altra secció hagi 

informat de l’interès per l’aparell, l’equip deganal ha acordat que instal·lar-lo en el laboratori 

docent d’Immunologia situat en l’edifici Durfort on no tenen sortida d’aigua destil·lada. Encara 
que estarà situat en aquest laboratori, els altres laboratoris de l’edifici podran anar a buscar aigua 

destil·lada allà en comptes d’agafar-la de l’edifici Margalef com es feia fins ara. Deganat 

assumirà el cost de la posta a punt de l’aparell.  
 

3.11. Canvi responsable laboratoris de docència 

S’informa que la Dra. Moysset deixarà de ser responsable dels laboratoris docents de 

Fisiologia Vegetal per jubilació i ara, la responsable, serà la Dra. Maren Müller. 
S’aprofita per comentar que ja està introduït totes les desgravacions GECA del 24-25. S’anima 

al professorat que ho comprovi i que, si detecten alguna cosa, ho comuniquin al vicedegà 

acadèmic. 
 

3.12. Projectes formatius de pràcticums i TFG i matrícula 

S’informa que, a partir d’ara, l’alumnat no pot començar a fer el seu projecte formatiu a  un 

laboratori si no està matriculat de l’assignatura. A més, degut a que l’autorització de la seguretat 
social no arriba fins a uns dies després de la matrícula, l’estudiantat no es podrà incorporar al 

laboratori fins uns dies després de la matrícula (uns 15 dies). Coordinació de pràcticums i TFG 

està avaluant la manera en que l’estudiant es pugui incorporar el més aviat possible i ja es 

comunicarà als estudiants i tutors. 
 

4. Aprovació, si s’escau, de la modificació proposada en el document “Directrius avaluacions i 

qualificacions de la Facultat de Biologia” 

S’aprova per assentiment 

 

5. Afers de tràmit 

Sense afers de tràmit 

 

6. Torn obert de paraules 

El Dr. Balsalobre comenta que, amb la irrupció de la intel·ligència artificial, algunes facultats estan 

canviant la manera d’avaluar els TFGs donant molt més pes a la part de l’exposició que a la de la 
memòria. S’acorda que l’equip de coordinació de pràcticums i TFG farà una valoració i, si s’escau, 

farà una proposta al respecte 

La Dra. Pagès agraeix les paraules del Dr. Albert Martínez i comenta que ha estar un plaer participar 

com a membre de la comissió durant tos aquests anys, i que la feina ha estat fàcil per l’alt compromís 
i col·laboració de tothom. 

 

 

 Sense més temes a tractar, s'aixeca la sessió a les 11:45 hores.   

  

 

La Secretària de la Comissió                             Vist i Plau President de la Comissió  

Dra. Teresa Pagès      Dr. Albert Martínez 


